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PROTOKÓŁ Nr XXXI/2017 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 29 września 2017 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1111, zakończono o godz. 1310. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 13 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy  
2. Skarbnik gminy            -         Magdalena Szymańska 
3. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
Przed rozpoczęciem sesji wystąpiła p. Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: 
chciałabym się dzisiaj podzielić z Państwem swoją radością. Dzięki Państwa głosom 
i zaangażowaniu młodzieży z fundacji „Marzenia zwierząt” zajęłam III miejsce w 
konkursie „Sołtys Roku”. Nagrodę w wysokości 4.100 zł odebrałam i przekazałam 
całą kwotę w dniu 9 września na rzecz tej fundacji. Dla mnie to duża satysfakcja 
oraz dodatkowe punkty (20 pkt) do wniosku o granty sołeckie. Dzięki p. Wójtowi i p. 
Sekretarz zostałam również nominowana do konkursu „Kobieta aktywna powiatu 
koszalińskiego”. Również zostałam wyróżniona.  
 
 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXXI Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 13 
radnych. 
 
Nieobecności: 

• Radny Tomasz Padykuła – nieobecność usprawiedliwiona. 
• Radny Andrzej Sokalski – nieobecność usprawiedliwiona. 
 

Zwolnienia: 
• Radny Leszek Kondrat – uczestniczył w sesji do przerwy (do 1215). 

 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.   
 
Do porządku obrad uwag nie wniesiono.  
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XXX Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych               

w okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
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7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2016/2017, 

w tym o wynikach z egzaminów gimnazjalnych i testów kompetencji oraz 
nadzoru pedagogicznego sprawowanego przez Kuratora Oświaty w szkołach 
gminnych 

2. Podjęcie uchwał w sprawie:  
a) rozpatrzenia informacji o przebiegu wykonania budżetu za I półrocze 

2017 roku, 
b) zmian w budżecie gminy na 2017 rok, 
c) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 

umowy dzierżawy, 
d) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności lokalu mieszkalnego, 
e) wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach, 
f) sprzedaży działki numer 806/3 położonej w obrębie ewidencyjnym 

Kopanino, 
g) zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych, 
h) określenia zasad udzielania osobom prawnym, wspólnotom 

mieszkaniowym dotacji celowej ze środków budżetu Gminy Manowo 
na budowę wiat śmietnikowych. 

3. Wolne wnioski i informacje. 
4. Odpowiedzi na interpelacje. 
5. Zakończenie. 

 
 
 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XXX Sesji Rady Gminy    
  

Protokół XXX Sesji Rady Gminy przyjęty został 12 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.   
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym: 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
 1, 8, 15 i 22 września pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy. 
 22 września brałem udział we wspólnym posiedzenie stałych komisji Rady. 

 
Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
 Gratuluję p. Zofii Kozłowskiej i p. Joannie Margraf pozyskania środków na zakup 

tablic multimedialnych. Pani Zosia Kozłowska otrzymała 14.000 zł na dwie tablice, 
a p. Joanna Margraf 9.500 zł również na dwie tablice multimedialne. Każdy taki 
element wzbogaca bazę dydaktyczną w naszych placówkach oświatowych.  

 Nasze dokumentacje na ścieżkę rowerową, drogę i kąpielisko są na ukończeniu. 
Do ścieżki rowerowej brakuje nam jednego dokumentu (już mamy pozwolenie na 
część ścieżki). Mam nadzieję, że do końca listopada podpiszemy umowę                             
z Marszałkiem. Niedługo powinniśmy również podpisać umowę na 
termomodernizację (Szkoła Podstawowa i klub osiedlowy w Rosnowie). 
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 Mamy jesień i zaraz zacznie się problem z oświetleniem. Już mamy sygnały, że            
w niektórych miejscach lampy zapalają się za wcześnie, a w niektórych za późno. 
Mamy dwa systemy, które regulują włączanie i wyłączanie oświetlenia: 

o Zmierzchowy –  oba systemy mają plusy i minusy. Zmierzchowy bardziej 
dostosowuje się do danej sytuacji. Często jest tak, że przy zachmurzeniu 
włączy się wcześniej. 

o Zegar astronomiczny – zapala się o określonej godzinie bez względu na to, 
czy mamy noc księżycową, czy nie. 

Proszę wszelkie uwagi w tym zakresie zgłaszać do Urzędu, bo często dochodzi do 
spięć. My jesteśmy stroną, nie operator. Jeśli gdzieś się nie pali jedna lampa 
spośród wielu, to się nic nie dzieje, a dla nas to są dodatkowe koszty.  

 Droga krajowa nr 11 w Kretominie – ta inwestycja zostaje przesunięta o miesiąc. 
Miało być zrobione do 15 października. Obawiamy się, że może być kolejne 
przesunięcie, ponieważ brakuje wykonawców. Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad naciska na Urząd, abyśmy jeszcze w tym roku wymienili 
wiaty przystankowe w Kretominie. Mówiłem kierownikowi, że to nastąpi raczej w 
przyszłym roku.   

 Od poniedziałku będzie kursował bus Rosnowo-Wyszebórz-Cewlino-Koszalin i 
popołudniu z powrotem. Apeluję o to, by mieszkańcy jeździli tymi busami, żeby  
nie okazało się, że po tygodniu będą jeździły 2 osoby, bo przewoźnik wycofa się            
z trasy.  

 Naprawa dróg – ja wiem dokładnie jaki jest stan wszystkich dróg (gdzie jest jaka 
dziura). Na razie mamy wyczerpane środki i staramy się robić tylko tam, gdzie jest 
bardzo zła sytuacja.  

 Ktoś wysypał wywrotkę śmieci przed cmentarzem w Wyszewie. Tam jest wszystko: 
opony duże i małe, części od samochodów, siedzenia, szyby. Musieliśmy zamówić 
KP-7, żeby to wywieźć. 
Podczas przeprowadzania akcji odbioru gabarytów mieszkańcy wystawiają 
pozostałości po budowie. My wywozimy gabaryty i te pozostałości nie zostaną 
zabrane. Mamy problem w Boninie i w Rosnowie. W regulaminie mamy wywóz 
gabarytów raz na kwartał, a w Rosnowie wywozimy nieraz dwa razy w tygodniu. 
Zastanawiamy się od paru lat, skąd ludzie to biorą. W Boninie są dwa punkty i 
praktycznie cały czas pojemniki są załadowane. W pewnym momencie trzeba 
będzie zwiększyć opłaty, bo nam nikt tego za darmo nie wywozi.  

 Przepust w Rosnowie – został udrożniony. Okazało się, że to nie są kręgi betonowe 
(to jest lany beton). W najszerszym miejscu ma 2,60 m. Mamy na to dokumentację. 
Wymaga to jeszcze nakładów, bo trzeba nasypy uporządkować i ułożyć płyty, ale 
na tę chwilę nie ma tam niebezpieczeństwa. Poziomy się wyrównały.  

 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XXX/232/2017 
25 sierpnia 2017 

stwierdzenia przekształcenia 

dotychczasowej sześcioletniej Szkoły 

Podstawowej im. 26 Pułku Lotnictwa 

Myśliwskiego w Rosnowie w ośmioletnią 

Szkołę Podstawową im. 26 Pułku 

Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 
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2. XXX/233/2017 
25 sierpnia 2017 

nadania statutu Szkole Podstawowej w 

Manowie  

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

3. XXX/234/2017 
25 sierpnia 2017 

stwierdzenia przekształcenia 

dotychczasowej sześcioletniej Szkoły 

Podstawowej w Boninie w ośmioletnią 

Szkołę Podstawową w Boninie 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

 

4. XXX/235/2017 
25 sierpnia 2017 

udzielenia zgody na nabycie w drodze 

komunalizacji na rzecz Gminy Manowo 

nieruchomości stanowiącej własność 

Skarbu Państwa położonych w obrębie 

ewidencyjnym Bonin 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. Został 

wywieszony wykaz nieruchomości. 

5. XXX/236/2017 
25 sierpnia 2017 

sprzedaży lokalu mieszkalnego położonego 

w budynku nr 15 w miejscowości Bonin 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. Został 

wywieszony wykaz nieruchomości. 

6. XXX/237/2017 
25 sierpnia 2017 

wyrażenia zgody na zawarcie umowy 

dzierżawy  

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. Został 

wywieszony wykaz nieruchomości. 

7. XXX/238/2017 
25 sierpnia 2017 

wyrażenia zgody na nabycie prawa 

własności nieruchomości 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. Został 

wywieszony wykaz nieruchomości. 

8. XXX/239/2017 
25 sierpnia 2017 

wyrażenia zgody na nabycie prawa 

własności nieruchomości 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. Został 

wywieszony wykaz nieruchomości. 

 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Grażyna Góral – Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej: na ostatniej sesji 
wysłuchaliśmy informacji na temat przygotowania placówek oświatowych do nowego 
roku szkolnego. Jestem pod wrażeniem tego, co było zrobione w Szkole Podstawowej 
w Rosnowie jeśli chodzi o działalność Stowarzyszenia. Uważam, że z okazji Dnia 
Nauczyciela należałoby docenić te wysiłki. Pieniążki, jakie Stowarzyszenie pozyskało 
na rzecz placówki poprawi warunki dydaktyczne. Chodzi również o nauczycieli, którzy 
byli zaangażowani w działalność Stowarzyszenia.  
Również dyrektor Szkoły Podstawowej w Manowie w czasie wakacji niemal codziennie 
był na terenie szkoły i nie tylko doglądał, ale również pracował. To są pozytywne 
opinie rodziców.  
Przedszkole Samorządowe w Rosnowie – rodzice dzieci, którzy uczęszczają do 
Przedszkola mają bardzo miłe i pozytywne wspomnienia o tej placówce.  
Dlatego z okazji Dnia nauczyciela chciałbym wszystkim pracownikom placówek 
oświatowych złożyć najlepsze życzenia, przede wszystkim zdrowia, wszelkiej 
pomyślności i satysfakcji. 
Ośrodek zdrowia w Manowie – wypowiadałam się, jak były złe opinie na temat jego 
działalności. Teraz są bardzo pozytywne opinie na temat p. doktora i chciałabym to 
również przekazać. 
 
Mirosław Pawlak – członek Komisji Rewizyjnej: Komisja analizowała wykonanie 
budżetu gminy za I półrocze 2017 roku. Z p. skarbnik analizowaliśmy wydatki i 
możliwe scenariusze na następne półrocze i przyszły rok. Deficyt prawdopodobnie 
zostanie zlikwidowany w styczniu przyszłego roku. Czekamy na decyzję banku                
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w sprawie wykupu obligacji. Komisja nie miała uwag w zakresie wydatkowania 
środków w I półroczu 2017 roku. Komisja podjęła wniosek dotyczący dyscypliny 
budżetowej, ponieważ realizowane inwestycje będą determinowały duże wydatki na 
wkłady własne, dlatego najbliższe 2 lata będą mocno ograniczone w zakresie 
wydatków. W związku z powyższym Komisja wnioskuje o zwiększenie dyscypliny 
finansowej i kontroli urzędu nad wydatkami, zaczynając od rad sołeckich poprzez 
inwestycje i inne wydatki.  
 
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: pomijamy ten punkt, ponieważ p. T. Mingoć jest 
nieobecny. 
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: wpłynęła interpelacja Zespołu Zarządców 
Nieruchomości w Rosnowie, który w imieniu wspólnot mieszkaniowych 
nieruchomości nr 1, 15, 16, 24, 25, 30 i 31 wnosi o wyjaśnienie oraz wskazanie 
zasadności zapowiadanej zmiany taryfy opłat za ciepło dostarczane z dniem 1 
listopada 2017 roku. „Gmina Manowo posiada 100% udziałów w Elektrociepłowni 
Rosnowo Sp. z o.o. tym samym jest jej właścicielem, który winien przeanalizować 
zapowiadane zmiany cen w oparciu o wynik finansowy roku 2016, ale również mając 
na uwadze aspekt społeczny. Według naszej wiedzy obowiązujące w chwili obecnej 
stawki są wysokie w porównaniu z innymi dostawcami ciepła w regionie 
zachodniopomorskim. Jednocześnie prosimy o wgląd do sprawozdania finansowego 
Spółki za rok 2016”. Są liczne pytania ze strony mieszkańców odnośnie do relacji 
między Wójtem a Spółką Elektrociepłownia i  Radą Gminy a Elektrociepłownią. Na 
czym polega współdziałanie i podległość.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: w latach 2010-2011 nie będąc jeszcze właścicielem 
negocjowaliśmy z potencjalnymi operatorami przejęcie ogrzewania. To były 3 
podmioty zagraniczne (Finowie, Belgowie, Niemcy) i jeden podmiot z Koszalina West-
Bud. Żaden z tych operatorów nie dawał w roku 2010 mniejszej stawki niż 4,20 zł w 
przeliczeniu na metr kwadratowy. Byliśmy również w Niemczech, gdzie nam 
powiedzieli, że 5,50-6,00 za m2. 
W 2010 roku najniższa płaca wynosiła niecałe 1200 zł, dzisiaj wynosi 2050 zł. Cały 
czas była inflacja, a przez te lata była jedna podwyżka. Niektórzy twierdzą, że 
wspólnoty zaciągnęły pożyczki na termomodernizację, żeby było taniej. 
Elektrociepłownia zainwestowała w remonty kotłów i instalacji. Jest również nowy 
komin, który stanowi 30% tej inwestycji (pozostała część to filtry).  
Cena węgla zdrożała o 125 zł na tonie. W tym jest 30% akcyzy nałożonej przez nasz 
Rząd po to, aby ratować górnictwo w naszym kraju (górnicy mają 28 dodatków). Rząd 
wprowadził zakaz importu węgla przez wszystkie spółki centralne (państwowe). My 
dzisiaj nie kupimy nawet tony węgla w naszych kopalniach, bo wszystko idzie do 
dużych elektrociepłowni. Np. Elektrociepłownia Siekierki w ciągu doby zużywa 
10.000 ton, a Rosnowo 2500 na rok. My teraz ratujemy się węglem z Australii i 
Kolumbii, bo nie można sprowadzić z Rosji. W Rosnowie słychać głosy, że Spółka się 
rozpanoszyła, robi sobie co chce bez żadnej kontroli i nadzoru i zatrudnia dużo ludzi. 
Spółka, to nie tylko elektrociepłownia i ogrzewanie. Spółka prowadzi również 
gospodarkę wodno-ściekową i ma pod sobą kilka tysięcy odbiorców i dostawców. 
Szanowni Państwo, te czynniki trzeba wziąć pod uwagę. Wczoraj wyjaśniałem, że 
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zatrudniony jest prezes, księgowa, 1 osoba do rozliczania wody i ścieków oraz 1 osoba, 
która rozlicza ciepło. Zostałem zapytany o radę nadzorczą – wyjaśniłem, że jest 
obligatoryjna rada nadzorcza, bo majątek spółki jest na tyle wysoki, że musi być. 
Przewodniczącym jest p. Łukasz Porębski, do którego mam bardzo duże zaufanie i 
jeszcze 2 inne osoby. 
 
Łukasz Porębski – radca prawny: Rada Nadzorcza pracuje społecznie i nie  bierze 
żadnego wynagrodzenia. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: p. Przewodniczący Rady Osiedla zwołał zebranie 
mieszkańców. Poza nami było 10-15 osób. W spotkaniu uczestniczył p. prezes i 
tłumaczył. Jest wiele czynników, które przemawiają za tym, że 265.000 zł, które 
Spółka więcej będzie musiała zapłacić za węgiel musi przejść na ciężar mieszkańców. 
Podwyżka dotyczy GJ, który myślę że stanowi ok. 60% ceny i ona będzie ruchoma. 
Nie podnosi się pozostałych elementów składowych tej opłaty. Pan prezes od wtorku 
rozpoczyna spotkania z zarządami wspólnot i będzie te kwestie tłumaczył. Jak cena 
opału pójdzie w dół, to cena ogrzewania również pójdzie w dół. W Rosnowie każda 
wspólnota, to osobny podmiot i może mieć różne stawki za ogrzewanie i za podgrzanie 
ciepłej wody. Jest to uzależnione od wielkości wspólnoty, od jakości budynku (pełnej 
termomodernizacji łącznie z piwnicami i proizolowanymi rurami).  
Rozmawiałem z burmistrzem w Reczu, gdzie jedna z tych firm zagranicznych przejęła 
w Reczu ogrzewanie – cena dochodziła do 6 zł. 
Na razie mówimy, że w Rosnowie będzie podwyżka, ale nie wiemy czy też nie będzie 
np. w Sianowie czy w Bobolicach. Tego jeszcze nie wiemy, bo sezon dopiero się 
rozpoczął. Na pewno nie da się tego porównać do Koszalina czy Kołobrzegu, bo duży 
może więcej.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę o wyjaśnienie również relacji między Radą 
Gminy a Elektrociepłownią. 
 
Łukasz Porębski – radca prawny: kompetencje Rady Gminy w stosunku do 
Elektrociepłowni odnoszą się tylko do działalności z zakresu zaopatrzenia w wodę. 
Tam możecie Państwo poprzez uchwałę współdecydować w wąskim  zakresie                           
o pobieranych opłatach za wodę i ścieki. Natomiast jeśli chodzi o działalność                           
z zakresu dostaw ciepła Rada Gminy nie ma kompetencji i wpływu na działalność 
Spółki. Jest to spółka komunalna i jedynym wspólnikiem jest gmina Manowo. Gmina 
Manowo sprawuje kontrolę nad działalnością Spółki w ten sposób, że ta działalność 
musi się bilansować w sensie ekonomicznym. Nadzór nad Spółką sprawowany jest 
między innymi z mocy ustawy przez radę nadzorczą, która – jak już wspomniałem 
wcześniej – działa społecznie i nie generuje żadnych kosztów. Uchwała w tym 
przedmiocie jest zamieszczona na BIP UG Manowo. Kontrola sprawowana jest w ten 
sposób, że są analizowane zatwierdzone sprawozdania finansowe. Jeśli chodzi                        
o działalność z zakresu dostaw ciepła, to kalkulacja cen i stawek taryfy dla ciepła jest 
ustalana zgodnie z ustawą – prawo energetyczne i zgodnie z tą ustawą stawki i ceny 
muszą zapewniać spłatę kosztów działalności dostaw ciepła. Jeżeli dochodzi do 
sytuacji, w której mamy wzrost kosztów np. ceny węgla i opodatkowanie akcyzą (od 
1 lipca), to Spółka musi dostosować stawki do kosztów działalności. Musi się 
działalność bilansować. 
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 70% działalności kotłowni 
to koszt opału.  
 
Łukasz Porębski – radca prawny: jeśli chodzi o kompetencje Rady Gminy to niestety 
w tym przedmiocie nie ma podstawy prawnej, aby podjąć uchwałę w tej sprawie. Wójt 
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powinien wspierać i nakazywać zarządowi, żeby kalkulował stawki na poziomie, który 
zapewni pokrycie kosztów działalności.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: to, że Spółka nie generuje zysków poświadcza fakt, 
że nie wypłaca właścicielowi dywidendy. My jesteśmy udziałowcem w PGK. Na 10.000 
akcji 58 ma gmina Manowo i corocznie otrzymujemy od nich 2.200 zł dywidendy, 
ponieważ wypracowuje zyski.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: zarządcy proszą również o wgląd do sprawozdania 
finansowego Spółki. W jaki sposób zarządcy mogą się z tym sprawozdaniem 
zapoznać? 
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: będą spotkania i wszystko 
wyjaśnię na miejscu. Sprawozdania i bilanse robione są na koniec roku. Nie ma 
żadnego problemu z udostępnieniem sprawozdania.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czyli wgląd jest możliwy w siedzibie Spółki 
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: podpisałem nawet umowy 
z niektórymi zarządcami wspólnot, że przed wniesieniem nowej taryfy mają wgląd do 
określonych dokumentów Spółki – tu nie ma żadnych tajemnic.  
 
Łukasz Porębski – radca prawny: jeśli chodzi o sprawozdania to dopowiem, że 
sprawozdanie finansowe po zatwierdzeniu przez zgromadzenie wspólników, czyli 
przez gminę Manowo, a wcześniej przez radę nadzorczą jest przekazywane do sądu 
rejestrowego (do KRS) i jest dostępne dla każdego. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: z taką prośbą na piśmie wystąpił Zespół Zarządców. 
Pan prezes będzie miał spotkania z zarządcami i będzie wszystko wyjaśniał.  
 
Radny Michał Bamburak: 
 Przepust koło p. Rusina – już tyle razy zgłaszałem ten problem. Pan Rusin 

powiedział, że za drobną opłatą może to zrobić. Czy Wójt wyraża na to zgodę? 
 Przeniesienie placu zabaw na boisko – wykonawca pozostawił zrujnowany plac. 

Uważam, że powinien wyrównać ten teren. 
 Ogrodzenie boiska – miał być grodzony plac. Pan Rusin wyraził zgodę, żeby na 

jego słupkach założyć siatkę.  
 
Radna Sylwia Krępeć:  

 Proszę w imieniu mieszkańców o wystąpienie do firmy Energa w sprawie 
przyspieszenia inwestycji polegającej na wymianie sieci energetycznej                          
w miejscowości Wyszewo. Mam również podpisy mieszkańców, którzy 
popierają wymianę słupów. W ostatnim miesiącu pięć razy zgłaszałam awarie 
lamp na odcinku od bloku 3b do 31. Tam coś się dzieje, że wyskakuje 
bezpiecznik i lampy nie świecą. To centrum Wyszewa, gdzie znajduje się GOK 
i świetlica, a dzieci biegają do godz. 19.00. Prosimy Wójta o pomoc                              
w załatwieniu tej sprawy.  

 Skrzyżowanie do Wyszewa – tam jest bardzo niebezpiecznie. Od pewnego czasu 
zlikwidowano przejście dla pieszych. W związku z remontem drogi w Koszalinie 
„Rumcajs” poinformował nas, że busy będą zajeżdżały do Wyszewa jak czasu 
wystarczy. Proszę o interwencję w GDDKiA o oznakowanie, że tam 
przemieszczają się piesi.  

 Droga do cmentarza – jest konieczność naprawienia tej drogi. 
 Śmieci koło cmentarza – dzisiaj rano przyjechał Ekosan z kontenerem. 
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 KP-7 – w Wyszewie są dwa KP-7. W tych pojemnikach są głównie odpady 
budowlane. Czy UG Manowo ma możliwość zweryfikować zakłady budowlane 
co robią z odpadami? 

 Siłownia – dostaliśmy piękną nową siłownię, ale też są skargi. Jedno                      
z urządzeń jest zamontowane za daleko. 

 Dziękuję za wyczyszczenie kratki deszczowej przy posesji nr 36. 
 
Radny Janusz Sałek: została wyremontowana droga od skrzyżowania do kościoła                     
w Rosnowie. Po 10 latach walk mamy piękną drogę. Dziękujemy Wójtowi, że do tego 
doprowadził.  
 
Radny Mirosław Pawlak: 

 Wnioskuję o podniesienie dodatków funkcyjnych lub motywacyjnych dla 
dyrektorów placówek oświatowych naszej gminy.  

 Czy w związku z podrzucaniem śmieci w Wyszewie jest taka możliwość, abyśmy 
my jako gmina w porozumieniu np. ze strażą leśną lub innymi służbami 
zamontowali fotopułapki.  

 
Wójt: jak to się będzie powtarzało, to nie będziemy mieli wyjścia i zakupimy.  
 
Radny Leszek Kondrat: proszę o remont dwóch dróg po 30 m w Boninie. 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Jolanta Kaczmarczyk – Dyrektor Przedszkola Samorządowego w Rosnowie: 
dziękujemy Radzie Sołeckiej w Rosnowie za zakupienie dla Przedszkola 
samorządowego w Rosnowie węża spacerowego dla dzieci. Wąż bardzo ułatwia pracę 
i przyczynia się do bezpieczeństwa dzieci. 
 
Ewa Trojanowska – Przewodnicząca RO w Boninie:  gabaryty są również bardzo 
dużym problemem w Boninie. Również jestem za opcją zamontowania kamer.  
 
Jolanta Kaczmarczyk – Dyrektor Przedszkola Samorządowego w Rosnowie: 
dziękujemy prezesowi Spółki Elektrociepłownia za współpracę. 
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący RO w Rosnowie: 

 11 września odbyło się Zebranie Mieszkańców. Dziękuję p. Wójtowi i p. 
Robertowi za obecność. Mimo, że mieszkańców było kilkunastu, to problemów 
było kilkadziesiąt. Mieszkańcy mają pretensje o to, że p. prezes mówił, że 
będzie robił spotkania, a następnego dnia w publikatorze ukazała się 
informacja o podwyżce.  

 Degradacja placu zabaw w Rosnowie – proszę o informację Wójta na temat 
monitoringu placu zabaw oraz nowego przystanku. RO zadeklarowała pokrycie 
50% kosztów monitoringu.  

 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 

 W zeszłym tygodniu oddaliśmy do użytkowania 35-metrowy komin. Stary nie 
nadawał się do użytku. Nie było żadnych przerw z dostarczaniem ciepłej wody. 
Komin tylko 1/3 -1/4 kosztów inwestycji. Obecnie czekam na firmę ze Śląska, 
która wykona badania. Czekamy na pozwolenie ze Starostwa, że spełniamy 
normy emisyjne. Przy starej technologii nie mogliśmy sprostać nowym normom 
tj. 200mg na m2 pyłów (kiedyś było 400). Mam nadzieję, że nowe odpylacze 
spełnią swoją rolę. 
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 Zebrania z zarządami zaczynam od wtorku. Na zebraniu w dniu 11 września 
powiedziałem, że nie byłem merytorycznie przygotowany do określania kosztów 
podwyżek. Każda wspólnota rządzi się swoimi prawami i mają naliczone różne 
stawki.  

 Dzisiaj odbędzie się zebranie w Boninie o godz. 18.00. Oczyszczalnia w Boninie 
podczas ostatnich ulew nie jest w stanie odebrać takiej ilości wody ze ściekami.  

 Dziękuję p. Mirosławowi Pawlakowi za merytoryczne odpowiedzi mieszkańcom 
na Facebooku. Nie chodzi o obronę, ale o oczywiste sprawy. 

 
 
 
Przerwa – 1212 - 1232 

 
 
Ad.II.1.  Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 
2016/2017, w tym o wynikach z egzaminów gimnazjalnych i testów 
kompetencji oraz nadzoru pedagogicznego sprawowanego przez Kuratora 
Oświaty w szkołach gminnych 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego sprawozdania są jakieś pytania? 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: skoro nie ma pytań, to ja w imieniu samorządu i 
własnym serdecznie dziękuję dyrektorom i radom pedagogicznym za wysiłek i troskę 
i za wytrzymałość oraz przygotowanie placówek do nowego roku szkolnego. 
 
Informacja na temat przygotowania placówek oświatowych do nowego roku szkolnego 
2017/2018 stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Ad.II.2. Podjęcie uchwały w sprawie: 

 

a) rozpatrzenia informacji o przebiegu wykonania budżetu za I półrocze 
2017 roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski?  
Magdalena Szymańska – skarbnik gminy: przyszła informacja z RIO do mnie  
na skrzynkę e-mail, więc jeszcze p. Przewodniczący Rady jej nie ma. Jest to  
opinia negatywna. RIO miała zastrzeżenia jeśli chodzi o wymagania  
wymagalne, poręczenie i gwarancje dla Elektrociepłowni w Rosnowie i jeśli  
chodzi o sprzedaż majątkową. Ja jeszcze się dokładnie z tą opinią nie  
zapoznałam. To będzie poruszane na najbliższej Komisji. 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: ja też zdążyłem rzucić okiem. My się  
odwołamy od tej decyzji, ponieważ Spółka w całości należy do gminy. Spółka  
ma umowę z gminą oraz indywidualnie z każdą wspólnotą, czyli z podmiotem, 
 który posiada osobowość prawną. Nie ma sytuacji takiej, że gmina ma  
podpisane umowy z poszczególnymi mieszkańcami i bierze na siebie ciężar  
niepłacących za mieszkania. Kiedy zbliża się termin Spółka wystawia fakturę  
i otrzymuje pieniądze. Jeśli chodzi o sprzedaż mienia – w sprawozdaniu nie 
ma 2 działek, już zostały sprzedane. Nie mówię, że sprzedaż wykonamy                      

w 100%, ale jestem przekonany, że w 75% powinniśmy ją wykonać. 
Omówimy tę opinię na Komisji. 
Uchwała otrzymała Nr XXXI/240/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

b) zmian w budżecie gminy na 2017 rok, 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXI/241/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

c) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXI/242/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

d) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności lokalu mieszkalnego, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXI/243/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

e) wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXI/244/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

f) sprzedaży działki numer 806/3 położonej w obrębie ewidencyjnym 
Kopanino, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXI/245/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

g) zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: w projekcie uchwały w podstawie prawnej 
należy dopisać „po zasięgnięciu opinii Zarządu Powiatu Koszalińskiego”. 
Opinia Zarządu Powiatu z dnia 27 września 2017 roku jest pozytywna. 
Projekt został omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 
września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXXI/246/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

h) określenia zasad udzielania osobom prawnym, wspólnotom 
mieszkaniowym dotacji celowej ze środków budżetu Gminy Manowo na 
budowę wiat śmietnikowych 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 września 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
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Uchwała otrzymała Nr XXXI/247/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

 
 
Ad.II.3. Wolne wnioski i informacje 
 

Brak 
 
 
Ad.II.4. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- M. Bamburaka:  

 Przejazd koło p. Rusina – nam się wydaje, że przy normalnych opadach, to 
co zostało wykonane w ubiegłym roku spełnia wymogi. Nie wiem, czy można 
coś tam jeszcze zrobić. Ja się skontaktuję z p. Rusinem. 

 Plac zabaw – jest w trakcie przenoszenia. Najtaniej za przeniesienie placu 
zabaw firma chciała 5.000 zł. Pan Damian Motyl zobowiązał się do 
przeniesienia. Jak skończy, to na pewno uporządkuje ten teren. Jesteśmy 
mu wdzięczni, że za 2000 nam to zrobił.   

 Ogrodzenie boiska – oczywiście, że wykorzystamy to, które jest. Pan geodeta 
Świętoń musi nam jeszcze raz wskazać miejsce płotu, bo my (ani ja ani p. 
Sołtys) nie możemy ich znaleźć. 

- S. Krępeć:  
 Interpelacje w sprawach oznakowania skrzyżowania na drodze nr 11 oraz 

wymiany sieci energetycznej zostaną skierowane do właściwych adresatów. 
Jeśli chodzi drogę nr 11, to wątpię, żeby GDDKiA wyraziła zgodę na 
przejście dla pieszych. Niedawno zostało zlikwidowane – zgodnie z nowymi 
przepisami.  

 Droga do cmentarza – do Wszystkich Świętych będzie zrobiona. 
 Siłownia – jest zgłoszone i niebawem będzie poprawione. 

- M. Pawlaka:  
 Dodatki dla nauczycieli – muszę z przykrością powiedzieć, że dodatki                       

w gminie Manowo należą do tych niższych w naszym rejonie. Wrócimy do 
tego, jeśli jest przychylność Rady.   

- L. Kondrata:  
 Drogi w Boninie – pamiętamy o nich. Destrukt będzie, ale nie wiadomo, czy 

będą moce przerobowe.  
- S. Jamkę:  

 Zebranie w Rosnowie – przyszła garstka ludzi, a dyskusje toczą się w innych 
miejscach. Była możliwość otrzymać pełną informację u źródła.  

 Plac zabaw – najpóźniej w poniedziałek wróci naprawiona karuzela, płot 
zostanie naprawiony jutro.  Jeśli chodzi o monitoring, to poczekamy aż p. 
Mingoć wróci z urlopu, ponieważ poprosiłem go o rozpoznanie rynku. Mam 
ofertę, ale On miał rozpoznać inne oferty.  

 
 
Ad.II.5. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXXI Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 


